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Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry Państwu, według mojego komputera wybiła godzina 16:00, bardzo serdecznie witam 

Państwa na posiedzeniu Komisji Porządku Publicznego, Zdrowia, Spraw Społecznych i 

Samorządowych w dniu 19 kwietnia 2021 roku. Bardzo serdecznie witam Pana Prezydenta Macieja 

Gramatykę, witam wszystkich zaproszonych Gości oraz wszystkich Państwa Radnych. Tak to 

chciałabym najpierw zorientować się, czy wszyscy Radni są obecni na komisji. Pani 

Wiceprzewodnicząca Anna Krzystyniak. 

Radna Anna Krzystyniak 
Tak, jestem, dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry, Pani Radna Lidia Gajdas. 

Radna Lidia Gajdas 
Tak, jestem, dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pani Radna Ola Wysocka, Siembiga- Wysocka. 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
Jestem, dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry, Pan Radny Grzegorz Góźdź. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 
Jestem, dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pan Radny Wojciech Czarnota. 

Radny Wojciech Czarnota 
Obecny. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję Państwu bardzo, macie Państwo przed sobą porządek obrad, czy ktoś z Państwa chciałby 

zmienić coś w porządku obrad? Nie słyszę, dziękuję. W takim razie będziemy obradować zgodnie z 

przedstawionym porządkiem obrad. W kolejnym punkcie mamy przyjęcie protokołu z posiedzenia 

poprzedni Komisji, czy ktoś z Państwa ma uwagi do tego protokołu? Nie słyszę. Dziękuję, 

przechodzimy do punktu 4. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w 

Tychach za rok 2020 wraz z oceną zasobów pomocy społecznej. Pani Dyrektor Iwona Rogalska, 

bardzo proszę. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
Dzień dobry, witam Panie Prezydencie, Pani Przewodnicząca jestem dobrze słyszalna? 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
Mam jakieś problemy z kamerką więc no nie wiem czy czy będzie wszystko w porządku. Szczegółowe 

sprawozdanie wraz z oceną zasobów pomocy społecznej zostało Państwu przesłane, przedstawione, 

więc ja tylko postaram się tak skrótowo takie najważniejsze rzeczy przedstawić takie, które też 

wynikają ze specyfiki ubiegłego roku. I tak w 2020 roku moc całego Ośrodka Pomocy Społecznej 

wynosił 191 milionów 832 tysiące 968 złotych. Były to środki na zabezpieczenie ustawowych 
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realizowanych zadań przez Ośrodek Pomocy Społecznej. W związku z sytuacją epidemiczną 

dotychczasowa pomoc w pewnym zakresie musiała ulec zmianie i tak w ramach programu posiłek w 

szkole i w domu dzieciom, którym ośrodek finansował wyżywienie i obiady w szkołach, przedszkolach, 

żłobkach została zamieniona na pomoc finansową. Wiązało się to ze zmianą wszystkich decyzji oraz 

no przekazywaniem środków finansowych z tego programu rodzinom. Rodziny ze względu na 

zamknięcie szkół, przedszkoli zostały wsparte również przez Fundację Rozwoju Ekonomii Społecznej 

w porozumieniu z multiIntegrą, rodzinom zostały dowożone posiłki, obiady dla dzieci. Również z 

posiłku w szkole i w domu z tego programu podpisaliśmy w ubiegłym roku umowę ze 

stowarzyszeniem Rodzina Betlejem i od ubiegłego roku finansujemy wszystkim osobom bezdomnym 

mieszkańcom Tychów jeden ciepły posiłek właśnie w ramach tego programu. Sytuacja epidemiczna 

również nałożyła nowe zadania na Ośrodek Pomocy Społecznej i tak wszystkim osobom, które 

przebywały na kwarantannie, wymagały pomocy i wsparcia wraz z porozumieniem z Dziennym 

Domem Pomocy Społecznej Wrzos zostały przekazywane paczki żywnościowe i tak w ubiegłym roku 

przekazaliśmy 186 paczek na łączną kwotę 11 tysięcy 434 złotych. Wszystkie osoby, które niezależnie 

od dochodu nalazły się na kwarantannie i wymagały pomocy i wsparcia taką pomocą zostały objęte. 

Cały zeszły rok ze względu na tą sytuację epidemiczną niejako ZNO zmusił ośrodek do organizacji 

zajęć, do organizacji też pomocy udzielanej i tak zdalnie odbywały się zespoły interdyscyplinarne 

oceny zasadności pobytu dzieci w pieczy zastępczej, jak również organizacja zajęć w placówce, baza, 

również pracownicy socjalni, pomocy udzielali głównie telefonicznie czy też za pośrednictwem innych 

mediów. Wyjścia w teren, wywiady w środowisku zostały ograniczone do takiego niezbędnego 

minimum. W ubiegłym roku ośrodek jak prawie, że corocznie realizował również cały szereg 

programów, które były współfinansowane ze środków zewnętrznych. I tak takim największym 

przedsięwzięciem był zakup 100 laptopów dla 60 rodzin spokrewnionych, 23 rodzin zastępczych 

niezawodowych i 5 rodzin zastępczych zawodowych. Program ten obejmował właśnie zakup laptopów 

dla dzieci w pieczy zastępczej i było to na kwotę 295 tysięcy. W ubiegłym roku również dobiegło 

końca, dobiegła końca realizacja programu po ludzku, po sąsiedzku u siebie programem wsparliśmy 

138 osób. Były to specjalistyczne usługi opiekuńcze, usługi rehabilitacyjne, jak również teleopieka. Od 

kwietnia tego roku ten zakres usług jest realizowany przez ośrodek w ramach trwałości projektu. 

Również z środków zewnętrznych finansowany był program korekcyjno-edukacyjny dla osób 

stosujących przemoc w rodzinie, skierowanych było 19 osób, finalnie uczestniczyło 10. Również 

ośrodek uczestniczy w programie asystent osobisty osoby niepełnosprawnej, był to program 

skierowany dla 22 osób niepełnosprawnych mieszkańców miasta Tychy. I Wspieraj Seniora, czyli tutaj 

wraz z Centrum Wolontariatu objęliśmy pomocą 15 seniorów, była to pomoc zarówno w zrobieniu 

zakupów, jak i uczestnictwie czy pomocy w organizowaniu różnych spraw urzędowych, czy też 

właśnie wyprowadzania psa, czyli generalnie niezależnie od tego, czy osoba starsza przebywa w 

kwarantannie Centrum Wolontariatu wspierało 15 seniorów, którzy zgłosili się do programu. Ostatnim 

takim największym przedsięwzięciem Ośrodka Pomocy Społecznej było uruchomienie Centrum Usług 

Społecznościowych. W wąskim zakresie dotyczy Ośrodka Pomocy Społecznej, ponieważ no mamy 

tam tylko 2 mieszkania chronione dla łącznie 6 osób. Na tą chwilę osoby, mieszkania są zapełnione, 

czyli przebywa tam 6 osób. Niestety nie udało nam się uruchomić mieszkania rotacyjnego, który jest 

na 4 miejsca. Wynika to z tego, że ze względu też na sytuację epidemiczną osoby, które były chętne 

do skorzystania z tej formy pomocy, jakby tutaj wycofały się, ale no też ze względu na taką sytuację 

epidemiczną, jaka jest w kraju też, no nie podejmowaliśmy uruchomienia tych mieszkań w ubiegłym 

roku. Na chwilę obecną cały czas obserwujemy, jaka jest sytuacja i jesteśmy, jakby mamy gotowość 

do uruchomienia tej formy pomocy. Bardzo szczegółowo w sprawozdaniu mają Państwo 

przedstawioną cały szereg, całą gamę działań Ośrodka Pomocy Społecznej w 2020 roku. To nie 

chciałabym tak jak powiedziałam, no są to gdzieś tam tylko takie kluczowe inne niż do tej pory 

działania podejmowane przez ośrodek. Jeżeli Państwo mają jakieś pytania dotyczące sprawozdania, 

to postaram się na nie odpowiedzieć, dziękuję serdecznie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję na temat sprawozdania. Bardzo proszę, kto z Państwa chciałby 

zapytać?  

Radna Lidia Gajdas 
Ja nie mam pytań. 
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Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
A ja chciałabym zapytać, bo tam w jednym momencie piszecie Państwo o tym, że osoby, które 

otrzymywały zasiłki, to znaczy w postaci posiłków przeliczaliście Państwo tą pomóc w związku z 

COVID-em na dostarczane im pieniądze, a Pani mówi w tej chwili o dowożeniu jedzenia do domu, jak 

tak nad tymi pieniędzmi się zastanowiłam, czy one nie trafiały źle. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
To znaczy tak, generalnie posiłek w domu i w szkole ma 2 możliwości udzielenia pomocy jedną 

właśnie jest to pomoc finansowa i ona generalnie dotyczy większości osób dorosłych, a pomoc w 

zakresie właśnie finansowania posiłków dla dzieci, no realizowana jest w szkołach, przedszkolach, 

gdy te szkoły przedszkola były zamknięte, no rodziny otrzymywały no równowartość tej stawki na 

osobę dorosłą, czyli do gospodarowania jako dochód, dodatkowy dochód w rodzinie. Pomoc, która 

była w ramach współpracy z multiIntergrą i Ośrodka Ekonomii Społecznej było jakby dodatkową 

pomocą i to też tylko dla no jakieś tam wąskiego zakresu osób, które zadeklarowały chęć taką 

skorzystania, pójścia po ten posiłek, odebrania go. Także to jest tylko i nie było to uzależnione od tego 

od dochodu tej osoby, ani od faktu czy pobiera świadczenie pieniężne czy nie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję, jeszcze zanim (niewyraźne), jak wyglądała sprawa świadczeń opiekuńczych w domach 

(niewyraźne), bo piszecie Państwo o tym, ale w praktyce jak to było, czy rzeczywiście ci ludzie byli, 

mieli możliwość skorzystania z pomocy opiekunek, czy były ograniczenia?  

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
Znaczy w początkowej fazie było w marcu ubiegłego roku, w marcu na przełomie marca - kwietnia 

gdzieś były wstrzymane te usługi opiekuńcze, świadczone były tylko i wyłącznie u osób stricte 

samotnych i bardzo często ograniczały się do takich niezbędnych, no zachowanie oczywiście całego 

reżimu sanitarnego albo niezbędnych czynności w zakresie chorego. Czyli często to było albo 

dostarczenia posiłków, czy też no podanie leków naprawdę okrojone do takiego niezbędnego 

minimum. W ramach rozwoju sytuacji epidemicznej, no również staraliśmy się te osoby starsze 

korzystające z usług opiekuńczych jak najbardziej tą opieką otoczyć, żeby nie było sytuacji takiej, że 

ktoś pozostał sam sobie bez bez pomocy i wsparcia. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo i jeszcze czy ktoś ma pytanie? Nie widzę. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 
Ja mam jeszcze mam taką drobną uwagę, mianowicie przeglądając treść tej oceny zasobów pomocy 

społecznej oraz następnie uchwały w sprawie Gminnego Programu Wspierania Rodziny, zauważyłem, 

że mamy dość rozbieżne dane co do liczby ludności miasta w ocenie zasobów mamy podane za 

GUS-em, że na 30 czerwca 2020 roku Tychy liczyły 127 tysięcy mieszkańców, a w tej uchwale mamy 

już 120 tysięcy, no, czyli prawie tam 7 000 mniej i wydaje mi się, że tak na przyszłość, no bardziej 

wiarygodne jest, wiarygodna jest ta ewidencja prowadzona przez miasto, bo ona jest aktualna na 

każdy dzień w zasadzie, więc chyba ta kwota znaczy kwota, przepraszam, chyba ta liczba 120 tysięcy 

jest bliższa prawdzie w tym momencie. 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 
Czy jeszcze mogę, jeżeli mogłabym w gwoli wyjaśnienia, ocena zasobów pomocy społecznej tak jak 

by tam nie ma możliwości wprowadzenia za bardzo możliwości wprowadzenia swoich danych, to się 

zaciąga, że tak powiem z programów, które są w pomocy społecznej i z centralnej aplikacji 

statystycznej. Ja sprawdzę, ale z dużym prawdopodobieństwem właśnie te dane statystyczne 

wynikające z ilości mieszkańców mogą być właśnie, tak jakby no zaciągnięte z tej informacji GUS-

owskiej i nie ma możliwości skorygowania tego właśnie spójności z gminnym programem, ale dziękuję 

za spostrzeżenia. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Rozumiem, że już nie mam pytań. Dziękuję bardzo Pani Dyrektor za przygotowanie 

sprawozdania, bardzo dziękuję. Przechodzimy do punktu kolejnego w sprawie przyjęcia programu 

wspierania, projektu uchwały, w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 

2021-2023, mam bardzo obszerny materiał przygotowany, jest również z nami Pani Kierownik 
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Aleksandra Spisak - Golemo bardzo proszę o taką też również sentencje, takie zbiorcze powiedzenie 

nam coś na ten temat, dziękuję bardzo. 

Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo 
Witam serdecznie wszystkich Państwa, Pana Prezydenta, Panią Przewodniczącą, Państwa Radnych 

oraz zaproszonych gości. Na gminie, w imię, że tak powiem ustawy z dnia 9 czerwca 2011 roku 

zadanie własne gminy polega na tym, że mamy obowiązek opracowania i realizacji 3 letnich gminnych 

programów wspierania rodziny, stąd przedkładamy Państwu ten projekt uchwały tak, czyli przyjęcia 

Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2021-2023, miesiąc temu przekładałam zbiorcze 

sprawozdanie z poprzedniego trzlecia. Już pewne założenia, gdzieś tam były sygnalizowane i zawsze 

głównym celem nadrzędnym celem programu jest wspieranie rodzin przeżywających trudności w 

prawidłowym wypełnianiu funkcji opiekuńczo wychowawczych, prowadzące do przywrócenia zdolności 

prawidłowego funkcjonowania i to jest cel nadrzędny. Państwo otrzymali opracowanie jak Pani 

Przewodnicząca była uprzejma poinformować. Wiele rzeczy, które tutaj są zawarte, gdzieś znajdują 

kontynuacje, swoje źródła znajdują w poprzednim programie wiemy i już było to przywoływane, okres 

pandemii tak, ograniczył możliwości realizacji. Przed nami są nowe wyzwania, do końca nie jesteśmy 

w stanie przewidzieć, jak rozwinie się sytuacji, sytuacja Pani Doktor dobrze wie, że to już było zresztą 

sygnalizowane na komisjach, ja nie będę się odnosiła do zapisów szczegółowych, ale istotną sprawą 

jest konieczność zapewnienia, bo to jest w kierunkach działania przyjętych w naszym programie teraz 

przedkładanym jest dział pierwszy wspieranie rodzin we wzmacnianiu ich roli i podnoszenie 

kompetencji opiekuńczo-wychowawczych. Też wspominałam, że Akademia Rodzica na ten moment w 

swojej formie, no nie mogła być zrealizowana, więc tylko czekamy, jak będzie możliwość realizacji. To 

się mieści w tym zakresie zadań, ale oczywiście w miarę możliwości Panie, które, specjaliści z działu 

pomocy rodziny między innymi poprzez telefoniczne konsultacje w sytuacjach bardzo, bardzo 

niezbędnych z zachowaniem wszelkich rygorów ostrożności związanych z epidemią przeprowadzają 

wsparcie rozmowy z osobami, które tego potrzebują, czyli umownie z rodzicami i z nastolatkami, ale 

jest to sytuacja naprawdę, są to sytuacje wyjątkowe. Ale odniosłam się do wiedzy Państwa i 

znajomości potrzeb, na pewno jest konieczne i to jest wyartykułowane w zwiększeniu dostępności do 

bezpłatnego leczenia psychiatrycznego, zwłaszcza dla dzieci i młodzieży co było no niezbędnym 

elementem do kompleksowej pomocy. Państwo słyszysz, słyszymy, czytamy, tak widzimy, że sytuacja 

jest trudna. Dzieci, tak przez to zdalne uczenie, tak trudno mi teraz analizować, ale Państwo zdają 

sobie sprawy, jak to mniej więcej wygląda, a konsekwencje i to co się podzieje, daj Boże, kiedy 

będziemy jak to w cudzysłowie powiem uwolnieni tak i zaczniemy funkcjonować tak jak kiedyś tak, no 

to zobaczymy z czym się zmierzymy tak, bycie rodzicem, przebywanie rodziny non stop tak razem z 

dziećmi, gdzie u nas na przykład często jest tak, że w środowisku, gdzie jest objęte pomocą wsparcia, 

na przykład jest 4 dzieci, tak i każdy ma zdalne, albo jak były zamknięte przedszkola czy żłobki tak, 

mama jeśli była sama, tak opiekuje się dziećmi, bo często są to samotne matki no ma też ograniczone  

zdolności do wytrzymywania takiej sytuacji tak, wsparcie zdalne nie jest do końca tym, czego my tam 

na co dzień potrzebujemy i nasi beneficjenci. Bezpłatna, zwiększenie dostępności do bezpłatnej 

terapii indywidualnej, rodzinnej, małżeńskiej, psychologicznej pomocy pedagogicznej. To są rzeczy, 

które na pewno są bardzo, bardzo istotne. Pomijam resztę tak, ale jest to naprawdę szczególna, 

szczególna sytuacja, gdzie nacisk przede wszystkim będzie na wsparcie rodzin w tej trudnej sytuacji 

złożonej bardzo i to jest wyzwanie. Na pewno znajdzie odzwierciedlenie w strategii rozwiązywania 

problemów społecznych miasta Tychy, która będzie opracowywana na następne lata. Czeka, czekają 

nas nowe, nowe wyzwania, że tak powiem. No i tyle na ten moment może jakieś pytania. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, dziękuję bardzo, no właśnie byłam pewna prawie, że będzie powie Pani o tej 

sytuacji, która stała się zupełnie nowe dla nas w tej chwili, i która nagłaśniana w mediach rzeczywiście 

przedstawia coraz trudniejsze warunki życia dzieci w domach faktycznie, no też troszeczkę 

zamknięcie spowodowało ujawnienie większych ilości uzależnień, które też odbijają się na naszych 

dzieciach na życiu rodzinnym. To wszystko będzie do Państwa spływało tam od czasu do czasu będą 

się pojawiały te przypadki. Ja tylko chciałam zapytać, bo macie Państwo tą piękną linię niebieską, 

mnie tylko zastanowiło, że tak mało osób zwróciło się do Państwa w tych telefonach, tam jest 6 osób 

tylko. 

Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo 
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To jest ten kanał ogólnopolski można powiedzieć, 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
A ogólnopolski. 

Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo 
(niewyraźne) kontakty, jakby trudno tu rozgraniczyć, specjaliści z ośrodka interwencji kryzysowej 

odbierają telefony, tak udzielają porad. Teraz od kwietnia mamy zatrudnioną dodatkową osobę na 

stanowisku psychologa, to jest bezcenne i dziękuję obecnemu Panu Prezydentowi, bo jest to no 

bardzo istotna korzyść tak bezdyskusyjna potrzeba przede wszystkim. Będą też porady prawne, 

bezpłatne, na razie są zdalne, od maja, dzięki uprzejmości również miasta i Pani Naczelnik wraz z 

pracownikami Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia także staramy się zabezpieczyć te dodatkowe 

możliwości. Także tu sprowadzenie ja rozumiem pytanie, dziękuję za nie, mniej i dział pomocy 

rodzinie i inni zatrudnieni psychologowie, pracownicy socjalni, tak udzielają wsparcia i pomocy 

informacji niezbędnej dla osoby potrzebującej i kierowani są oczywiście w odpowiednie instytucje. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, czy ktoś z Państwa chciałby zadać pytania? Nie widzę, bardzo serdecznie dziękuję 

za przygotowanie materiału i za przedstawienie go. Przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa jest 

przeciw projektowi uchwale, uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na 

lata 2021-2023? Nie słyszę, kto się wstrzymał? Też nie, w takim razie projekt uchwały został 

zaopiniowany pozytywnie, dziękuję bardzo. Dziękuję pięknie, przechodzimy do kolejnego punktu. 

Kolejnym punktem jest już sprawozdanie z Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i w kolejnym sprawozdanie z realizacji Miejskiego Programu 

Przeciwdziałania Narkomanii na 2020 roku. Bardzo proszę Pani Naczelnik Bieńkowska. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Dzień dobry, Szanowni Państwo obydwa sprawozdania zostały Państwu przekazane w materiałach, 

więc ja może też tak pokrótce. Obydwa programy, czyli Miejski Program Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Miejski Program Przeciwdziałania Narkomanii zostały przyjęte uchwałami 

w listopadzie 2019 roku skierowane były do naszych mieszkańców do Tyszan przede wszystkim tych, 

którzy potrzebują pomocy, którzy na co dzień w swoim życiu prywatnym spotykają się z tego typu 

problemami, jak również do osób, które zajmują się tymi problemami w życiu zawodowym. I tak 

Miejski Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Miejski Program 

Przeciwdziałania Narkomanii oba te programy są finansowane z opłat za korzystanie z zezwoleń na 

sprzedaż alkoholu. Jeżeli chodzi o program alkoholowy, budżet programu na 2020 roku wynosił 2 752 

000, natomiast budżet na program narkotykowy to 165 000 złotych, wykonanie programu 

alkoholowego mieliśmy na poziomie 2 milionów 331 tysięcy 77 złotych, wykonanie programu 

narkotykowego na poziomie 143 293 złotych. Szanowni Państwo wykonanie niższe tych programów 

wynika przede wszystkim właśnie z tej sytuacji, którą spowodował COVID-19. Wiele programów, wiele 

zadań wynikających z tych programów nie mogło być wykonanych w takiej formie, jak zakładaliśmy, 

pierwotnie zakładał program. Reagowaliśmy na bieżąco, podpisywaliśmy aneksy do umów, żeby móc 

pomóc osobom, które są zagrożone właśnie tymi problemami. Wiele zadań nasi partnerzy realizowali 

zdalnie. No ale tak jak mówię, nie wszystkie te zadania mogły być wykonane. Jeżeli Państwo macie 

jakieś pytania, to postaram się na nie odpowiedzieć. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę, otwieram dyskusję w tym temacie. 

Radny Wojciech Czarnota 

Poproszę o głos, Wojciech Czarnota. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Tak bardzo proszę. 

Radny Wojciech Czarnota 
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Wspomniała Pani, że program, program dotyczący profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych, jak i ten kolejny rozwiązywania problemów Narkomanii są finansowane z wpływów z 

zezwoleń na za sprzedaż alkoholu. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Tak. 

Radny Wojciech Czarnota 

Mamy tutaj odnoszę się teraz do sprawozdania profilaktyki problemów alkoholowych, mamy tutaj plan 

na ostatniego grudnia 2020 roku. Proszę mi powiedzieć, czy ten plan był jakoś korygowany w ciągu 

roku i jeżeli tak, to czy to wynikało tylko z tego, że sytuacja pandemiczna uniemożliwiła zrealizowanie 

jakichś działań, czy być może z wpływów, czy jeszcze z jakiś innych przesłanek, chyba na razie tyle. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Znaczy ten plan, który otrzymaliśmy, jakby te pieniążki, które były zabezpieczone w uchwale 

budżetowej, my jakby mamy przez cały rok. W zależności od tego, to co powiedziałam, reagowaliśmy 

na bieżąco w stosunku do tej sytuacji, która się zmieniała, pojawiały się aneksy, rozwiązała nam się 

jedna świetlica, także ten Plan się troszeczkę zmieniał. Stąd to niewykonanie, stąd to 500 tysięcy, 

które no niestety nie wykonaliśmy tak, zostały nam oszczędności z tego programu. On był na bieżąco, 

jak gdyby korygowany przez nas. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Dziękuję bardzo, czy jeszcze? 

Radny Wojciech Czarnota 

Proszę mi powiedzieć, jeśli chodzi o potrzeby, bo rozumiem, że niewykonanie 500 tysięcy to między 

innymi korekta związana z odejściem partnera, jak zrozumiałem z realizacji tego tego planu, natomiast 

jeśli chodzi o potrzeby tutaj, największą część stanowi to zadanie drugie udzielanie rodzinom, w 

których występują problemy alkoholowe, problemów, pomocy psycho-społecznej czytam to, bo tak 

akurat jest, to jest to skanowane i prawne i te milion 800 tysięcy pytam o potrzeby, czy te potrzeby są 

patrząc na skalę problemu zaspokajane? O tym zadaniu drugim czy celu drugim, nie wiem jak tutaj, 

czy, czy to jest kropla w morzu potrzeb, trochę chciałbym jeszcze na koniec zestawić, ale nie wiem 

czy Pani będzie umiała mi powiedzieć, czy, bo to rozumiem budżet jest z zezwoleń czy kwota, która 

wpływa do budżetu miasta z tytułu udzielenia zezwoleń jest znacząco większa, porównywalna do tej, 

którą mamy do dyspozycji, jak to wygląda, te dwa pytania. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

To znaczy tak, jeżeli chodzi o to drugie zadanie, czyli udzielanie rodzinom, w których występują 

problemy alkoholowe, pomocy, my staramy się tutaj zapewnić jak największą tą pomoc. Szczególnie 

największy budżet nasz, który jest przeznaczony na placówki dla dzieciaków, z tego co wiemy, z tego, 

co mamy w sprawozdaniach i co mamy, jakie mamy informacje od naszych partnerów, którzy 

prowadzą placówki, jest zaspokajane. Jeżeli zgłaszają nam faktycznie, że jest potrzeba zwiększenia 

na przykład miejsc w placówkach takich świetlicach, to w tym roku, to nastąpiło w konkursie po prostu 

zwiększyliśmy liczbę dzieciaków, które mogą uczestniczyć w zajęciach świetlicowych. Staramy się na 

bieżąco zabezpieczać jak najwięcej tych potrzeb, które się pojawiają. Mam nadzieję, że jest to 

wystarczające, ale trudno mi jest powiedzieć, czy na tyle, żeby mieszkańcy wszyscy byli zadowoleni. 

A jeżeli chodzi o zestawienie budżetu, on jest mniej więcej zawsze taki sam, około 2 700 000, 2,5 

miliona, mniej więcej jest to ta sama kwota, ja myślę że tu dokładniejsze dane będzie miała Pani 

Dorota Picho, jeżeli chodzi o zezwolenia, bo to Pani Dorota nam podlicza jak gdyby ten budżet co 

roku, prognozuje także, ale myślę że on jest mniej więcej taki sam z tego co ja pamiętam z 

programów. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Dziękuję bardzo, ja zapytam w takim razie, skoro teraz podjęliśmy uchwałę o zwolnieniu z opłat w 

związku z pandemią, to będzie też przecież automatycznie niższym dochód pieniążków do tego 
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funduszu prawda, taka czyli w tej chwili nie, nie wiemy jeszcze jak długo to potrwa, ale, ale na pewno 

dużo mniej pieniędzy wpłynie. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Tak, na pewno będzie mniejszy wpływ. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Dziękuję bardzo. 

Radny Wojciech Czarnota 

Ale to przepraszam, ale to oznacza, że Państwo będziecie mieć mniejszy budżet na realizację? 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Tak. 

Radny Wojciech Czarnota 

Tak. To ja, jeśli mogę, Pani Przewodnicząca, jeszcze chciałem dopytać, w tym działaniu drugim, 

oprócz tam wsparcia dzieci i młodzieży, tam półkolonie i i placówki dzienne. Czy, czy, czy punkty 

dzienne, mamy jeszcze prowadzenie punktu konsultacyjnego. Tutaj jest 224 osoby, 128 powyżej 18 

roku życia. Czy to jest skala pomocy optymalna? Bo rozumiem, że w przypadku dzieci to to 

usłyszałem, że, że, że jest zaspokojone, natomiast te 224 osoby, które były poddane konsultacji, 

grupy edukacyjne, zadaniowe dla 128 osób. Czy tutaj wypełniamy te zadania? Czy są większe 

potrzeby? I czy to jest w ogóle skala  problemu jeśli chodzi o ilość osób. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Jeżeli chodzi o punkt konsultacyjny prowadzony przez Stowarzyszenie Trzeźwość Życia dla nas, ten 

punkt jest otwarty dla wszystkich mieszkańców, którzy mają problemy, zawsze mogą przyjść. Tyle 

osób się zgłosiło. To nie jest jakaś maksymalna liczba. Po prostu tyle osób się zgłosiło w 2020 roku. 

Jeżeli będzie potrzeba, że więcej osób chce przyjść i uzyskać pomoc, to jak najbardziej 

stowarzyszenie przyjmie i udzieli tej pomocy. Także my jesteśmy tutaj otwarci, nie ograniczamy jakoś 

tak osób, ilości osób, które stowarzyszenie, czy  Mensa nam może przyjąć i pomóc tym osobom. 

Radny Wojciech Czarnota 

Dziękuję, to jeszcze chciałem tylko zapytać, może nie w kontekście tego programu. Czy my w mieście 

mamy tak naprawdę zidentyfikowane, ilu rodzin dotyczy problem alkoholizmu na, nadużywania 

alkoholu przez któregoś z rodziców, czy, czy, czy, czy być może jeszcze, jeszcze szerzej, bo jakby z 

tego programu wiemy tylko o chętnych, którzy się zgłaszają, czy my po prostu wiemy jaka jest tak 

naprawdę rzeczywista skala?  

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Jedynie co, to mamy dane z GUS-u, że na przykład zagrożenie alkoholizmem mamy około 2800 

mieszkańców. MOPS, ale teraz nie pamiętam dokładnie, podaje nam zawsze ilość rodzin, którym on 

udziela pomocy, w których jest problem alkoholowy, ale przepraszam, nie mam przy sobie akurat tych 

danych. Ale jak gdyby całej skali zdiagnozowanej, ile to jest rodzin, no nie do wszystkiego dotrzemy 

tutaj, nie będziemy wiedzieli wszystkich danych, jedynie tak jak mówię, ilość osób, która jest 

zagrożona alkoholizmem i te dane, które posiada MOPS. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, no na pewno nie jest to całość, bo MOPS posiada już no konkretne, związane też z pewnymi nie, 

niedoskonałościami finansowymi najczęściej, natomiast wiele jest alkoholizmu u ludzi, którzy nie 

potrzebują kontaktu z MOPS-em, prawda? To jest niepoliczalne, jest niepoliczalne w tej chwili. 

 

Radny Wojciech Czarnota 

To jeszcze, jeszcze dotykamy problemu alkoholizmu i programu, natomiast zastanawiam się nad tym, 

czy my wiemy, jaka jest krzywa osób, których to dotyka, czy to jest tendencja stabilna, czyli te, te 2 

tysiące o których mówi GUS i to jest mniej więcej od kilku lat ten sam poziom, poziom? Czy w 

dzisiejszych czasach coraz więcej osób jest zagrożonych, czy, czy, czy, czy nadużywa alkoholu, czy, 

czy spada tego,  jesteśmy w stanie to określić, trochę tak kontekście też tej coraz szerszej 

dostępności do punktów sprzedaży pytam. 

http://bip.umtychy.pl/index.php?action=PobierzPlik&id=490655

Data wygenerowania dokumentu: 2024-09-01 8:22:33



Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

GUS określa zazwyczaj procent liczby mieszkańców, z tego co pamiętam, to około 1 do 2 procent 

chyba mieszkańców, natomiast jeżeli chodzi o COVID, jeszcze te dane nie są dostępne, ponieważ 

GUS będzie publikował za, dane za 2020 rok gdzieś koło listopada i wtedy będziemy mogli mniej 

więcej zobaczyć co się działo w tym czasie, kiedy epidemia się jakby rozkręcała, można tak 

powiedzieć, jeżeli chodzi o COVID, jeszcze nie mam żadnych danych. 

Radny Wojciech Czarnota 

A w stosunku do roku 2019, 2018, 2017 ta krzywa jest? 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Musiałabym sprawdzić, bo nie mam tych danych. Mogę sprawdzić i przesłać na maila, nie ma 

problemu. 

Radny Wojciech Czarnota 

Bardzo proszę, dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, to przechodzimy do punktu dotyczącego narkomanii. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Pani Przewodnicząca, ja razem to zrobiłam, chyba, że Państwo macie pytania. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
To znaczy, ja chciałabym dopytać tutaj o tym, bo to jest chyba nowa rzecz (niewyraźne) testami 

myśmy.  

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Nie, nie my je kupujemy już od lat, tylko teraz mamy nowsze. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
No właśnie chciałam powiedzieć, bo były do tej pory wiadomo na narkotyki, ale (niewyraźne). No i 

dobrze, bardzo dobrze. A i też myślę, że mamy nadzieję na to, że sprawa tych, że tak powiem wielkich 

dobroci (niewyraźne) nam się też rozwiąże jakoś prawnie, ale to na razie jest to w sferze, że tak 

powiem jeszcze kształcenia, nic więcej. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Dotarliśmy do Ministerstwa Zdrowia, jest nasz wniosek tam, więc będziemy czekać po prostu na nowe  

ustawy, jeżeli będzie na pewno, na pewno weźmie, wezmą to pod uwagę, żeby gdzieś te zapisy się 

pojawiły, że te automaty jednak nie powinny być tak ogólnodostępne. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, w takim razie dziękujemy bardzo za przygotowanie sprawozdania jednego i 

drugiego. Przechodzimy do kolejnego punktu. Omówienie tematu dotyczącego ustalenia dla miasta 

Tychy maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia 

poza miejscem sprzedaży, jak i w miejscu sprzedaży oraz ograniczenia nocnej sprzedaży napojów 

alkoholowych. Przed ubiegłą sesją, marcową, zwróciłam się do Państwa z zapytaniem, czy będziemy 

tą, ten projekt uchwały na tej sesji marcowej jeszcze omawiać? Ponieważ jednak pismo Pana 

Prezydenta jasno nam mówi, że już ten nasz projekt właśnie dotyczący limitów zezwoleń, ilości 

zezwoleń już wywołało, że tak powiem pewne trudności w przyznawaniu zezwoleń. No to jest 

propozycja, żeby jednak do tematu wrócić dopiero po uzyskaniu, no audytu, który ma na głowie Pani 

Naczelnik Bińkowska i wtedy możemy podjąć ostateczną decyzję, czy zmniejszamy, zwiększamy, 

jakie jest stanowisko Rady Miasta. I dlatego myślę, że temat nie  powinien być dzisiaj już więcej 

dyskutowany, chyba że Państwo macie inne zdanie. Bardzo proszę. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Jeżeli mogę Pani Przewodnicząca,  udało nam się pozyskać eksperta,  który dla nas zrobi taką 

analizę. Jest to Pan Janusz Jarosławski jest socjolog, który od lat pracuje właśnie przy uzależnieniach, 

jest naczelnym badanie, badaczem (niewyraźne) i zgodził się nam zrobić taką analizę. Jednakże już 

Państwa od razu uprzedzam, że wstępna analiza będzie gotowa na gdzieś około 15 czerwca, a 
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całkowity raport ze względu na to, co powiedziałam wcześniej, że i GUS i PARPA publikują swoje 

dane dopiero po połowie roku, będzie pod koniec roku, czyli koło grudnia. Będziemy mieć ostateczny 

taki raport ze wskazaniami co mamy dalej zrobić. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, dziękuję bardzo. Bardzo proszę otwieram dyskusję. Czy ktoś chciałby zabrać głos? 

To w tej sytuacji, jeśli Państwo. 

Radny Wojciech Czarnota 

Wojciech Czarnota ja się odezwę. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę, bardzo proszę. 

Radny Wojciech Czarnota 

To znaczy ja nie rozumiem, dlaczego nie możemy procedować projektu tej uchwały. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
W czerwcu. 

Radny Wojciech Czarnota 

Usłyszałem od Pani, od Pani Przewodniczącej, że względu na to, że już jest więcej wniosków niż, niż  

tych zezwoleń, które planowaliśmy, ja rozumiem, że w kontekście tego, co słyszeliśmy od Pani 

Bieńkowskiej, gdzie  ta analiza będzie gotowa na koniec grudnia, po prostu zostawiamy problem, bo ja 

go definiuję jako problem związany z dostępnością, coraz większą dostępnością fizyczną do alkoholu. 

Zostawiamy go do grudnia, a potem będziemy się zastanawiać, co z tym problemem dalej robić, 

domniemam, że czekamy tak naprawdę co nam wskaże ta osoba, ten ten ten ekspert i wtedy albo 

będziemy mieli duży problem do rozgryzienia, bo w raporcie będą ilości zdecydowanie niższe niż ilość 

zezwoleń, które, które mamy, albo będziemy spokojnie patrzeć na to, kiedy się wyczerpie limit tych 

zezwoleń, moim zdaniem ta bezczynność nasza, ja tylko przypomnę, że wszyscy głosowaliśmy i 

zaopiniowaliśmy pozytywnie ten projekt uchwały. Bezczynność nasza jest po prostu. Znaczy nie 

umiem zrozumieć, na tej komisji, na Komisji Zdrowia, że, że podchodzimy do problemu chyba 

zdefiniowanego, zrozumianego przez każdego z nas jako problem, podchodzimy w takich w taki 

sposób. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Panie Radny, ja może powiem tak, jak bardzo długo ten temat jest rozważany przez wszystkie lata, i 

zawsze no, zawsze będzie albo za mało, albo za dużo, to jest, to jest więcej jak pewne. Natomiast ta 

obecna sytuacja w pewnym sensie została jak gdyby też wymuszona przez pandemię, dlatego, że 

część przedsiębiorców z tego, co, co, co usłyszałam zamienia tą swoją działalność w miejscu 

sprzedaży na detal, czyli po prostu poza miejscem sprzedaży, bo nie mogą mieć zamknięte wszystkie 

restauracje i tak dalej, i stąd zwiększyła się jakby chyba chęć, ja zaraz poproszę Panią Naczelnik 

Picho, żeby to wytłumaczyła, z tego co wiem, to chodziło też o to, żeby im umożliwić kontynuację 

pracy, no do zarobku, no chyba to o to chodziło, prawda? Więc, to nie chodzi o względy zdrowotne, bo 

jeśli o mnie chodzi, to ja bym zrobiła cięcia jeszcze większe i o tym wszyscy wiedzą. Myślę, że wiele z 

nas osób obecnych też, tyle tylko, że jest to temat niezwykle drażliwy, który zawsze kończył się wojną 

i myślę, że teraz też będzie będzie (niewyraźne). Czy mogę Panią Naczelnik poprosić o pomoc. 

Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho  

Tak, Pani Przewodnicząca, tak faktycznie to wygląda, tak jak Pani Przewodnicząca mówi, widzimy taki 

wzrost, jeżeli chodzi o zezwolenia, jeżeli chodzi o detal, natomiast też widzimy spadek znaczny w 

gastronomii, bo myśmy tam chyba sobie założyli, że chcemy ten projekt uchwały mieć na poziomie 

przypadku gastronomii 147/97/99. A już widzimy tutaj, że spora liczba przedsiębiorców właśnie tych 

gastronomicznych oddała nam zezwolenia, natomiast sięgają po te zezwolenia poza miejscem 

sprzedaży, także widzimy taką faktycznie tendencję sporą. No jest to na pewno związane z tym... 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Ja prosiłabym, żeby wszyscy koledzy (niewyraźne). Proszę, proszę. 

Radny Wojciech Czarnota 
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Jeśli mogę, jeszcze komentarz Wojciech Czarnota. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak.  

Radny Wojciech Czarnota 

No to wszystko zależy od, od perspektywy, jaką przyjmujemy. Ja jestem w Komisji Zdrowia, między 

innymi i moją rolą, bo tak ją rozumiem, jest dbanie i patrzenie przez pryzmat problemu alkoholizmu, 

gdybym był w komisji nie wiem gospodarki czy jeszcze jakiejś innej, która zajmuje się 

przedsiębiorcami pewnie patrzyłbym od strony ich potrzeb, natomiast ja dostrzegam w swoim 

środowisku problem narastającego alkoholizmu i jakoś nie umiem się pogodzić po prostu z tym, że w 

tej komisji przyjmując, że to było zawsze jakiś tam problem, jesteśmy bierni nadal i to jest komentarz i. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
My nie jesteśmy bierni, Panie Radny. To nie jest tak, że my jesteśmy bierni, dlatego, że na mapie 

ilości zezwoleń różnych miast, które są liczebnie podobne do nas, my wypadamy niżej. Miasta mają 

wyższe te limity zezwoleń, więc my i tak, jesteśmy tutaj lepsi, tylko że do ile możemy zmniejszać, do 

jakiej, w jakim momencie będzie to się odbije, że tak powiem na działalności gospodarczej 

przedsiębiorstw będzie bunt z tego powodu. Ja myślę, że jeśli chodzi o alkoholizm, to to jest prawdą, 

że dostępność do alkoholu i dla chętnych zrobiła tak jak wielu krajach skandynawskich, że trzeba 

jechać po godzinie 18 ileś kilometrów, żeby kupić butelkę alkoholu no, ale czy to jest do 

przeprowadzenia? No pytanie jest zasadnicze, czy można takie coś i na ile można to zmniejszać cały 

czas, na ile, bo cel jest szlachetny, wiadomo o co chodzi. Chodzi nam o to, żeby była mniejsza 

dostępność alkoholu. Natomiast czy, poza tym też jeszcze ciągle pamiętam, z tyłu głowy mam tę 

osobę, którą kontrolowała z NIK-u i zarzuciła nam to prawda, że, że mamy wręcz niedoszacowane to, 

także to jest, to też jest dziwne dla mnie. Nie rozumiem akurat tej, tego wniosku kontrolnego. No ale 

tak. No ale ja wcale nie jestem, nie jestem, nie i pewnie Państwo też będziecie chcieli zadecydować 

może inaczej, no tylko nie wiem, czy, czy jednak nie poczekać do oceny i potem dopiero się do tego 

odnieść, czy te kilka miesięcy będzie tutaj ważyło na, na, na tym nie wiem. Trudno mi odpowiedzieć, 

musicie Państwo jako Radni zdecydować i bardzo bym prosiła, żeby się wszyscy koledzy i koleżanki, 

koledzy wypowiedzieli na ten temat. Czy my procedujemy dalej, to, tą uchwałę, czy my po prostu 

odczekamy na wynik tej, tej pracy eksperta i potem się do tego odniesiemy. Bardzo proszę, żeby się 

wypowiedzieli wszyscy jak, jak dzisiaj się zachowa. 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Przewodnicząca w związku z tym, więc może ja jako pierwsza ja. 

Ja jestem za tym absolutnie, aby jednak zaczekać na wynik eksperta, który został powołany przez, 

przez Urząd Miasta, wtedy będziemy mieli jakby szerszy obraz no i zobaczymy. Myślę, że nic 

wielkiego już się nie stanie przez te parę miesięcy i no i tyle, dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze. Bardzo proszę Panią Radną Anię Krzystyniak. 

Radna Anna Krzystyniak 

No ja również tak się przychylam do tego zdania, do tej tutaj opcji, żeby poczekać do, do tej oceny, 

ponieważ no mi się wydaje, że może faktycznie, bo dla mnie to jest zbyt takie duże uproszczenie, czy 

zakazując wpłyniemy na zmniejszenie problemu alkoholizmu, czy bardziej to budowanie świadomości 

o tym, jaki alkohol czyni spustoszenie i jak to uzależnienie wpływa na to, że faktycznie no cała rodzina 

jest współuzależniona i bardziej bym poszła tutaj właśnie w to, wyposażenie ludzi w tą świadomość, 

bo wydaje mi się, że zakazy w pewnym momencie takie bardzo drastyczne prowadzą też no do jakiejś 

takiej no podziemia, tak że, że ten alkohol i tak gdzieś będzie dostępny i ja bym była skłonna również 

poczekać do oceny. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, Pani Radna Ola Wysocka. 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 

http://bip.umtychy.pl/index.php?action=PobierzPlik&id=490655

Data wygenerowania dokumentu: 2024-09-01 8:22:33



Tak ja, tak jak ostatnio, ja na poprzedniej Komisji też byłam tego zdania, aby poczekać, tak jak Pani 

Przewodnicząca i moje koleżanki mówiły, aby jednak poczekać na analizę i wtedy dopiero podjąć 

decyzję. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, Pan Radny Grzegorz Gwóźdź. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

No więc tak, ja przede wszystkim chciałem zobaczyć ten wniosek pokontrolny Najwyższej Izby 

Kontroli, bo mi się wydaje bardzo ciekawy i bardzo zastanawiający. To jest pierwsza rzecz, po drugie 

Pani Przewodnicząca zadała to pytanie, do jakiego poziomu możemy schodzić? Mi się wydaje, że my 

w zasadzie odpowiedź na to pytanie znaleźliśmy kilka miesięcy temu, proponując zamrożenie jakby 

stanu faktycznego, plus tam chyba 5, tak. No więc to była próba odpowiedzi na to pytanie i chyba 

nienajgorsza. Natomiast no, w dużej mierze zgadzam się z kolegą Wojtkiem Czarnotą, bo jeżeli nagle 

nie wiem wspólnie nam kolejnych 300 wniosków o otwarcie detalicznego detalicznej sprzedaży 

alkoholu, to my znowu się zatrzymamy, i powiemy, no nie blokujmy tutaj biznesu i działalności 

gospodarczej, bo ludzie muszą zarabiać. No gdybym ja to chciał strywializować, to bym powiedział, na 

narkotykach da się jeszcze więcej zarobić, więc może zalegalizujmy, bo bo to, to jest takie, no powiem 

tak, oczywiście upraszczam bardzo w tej chwili temat, ale z takiego punktu widzenia też możemy 

wyjść. Ja generalnie byłbym za tym, żeby, żeby, no nie wiem. No skoro powołaliśmy tego eksperta, to 

trudno, żebyśmy teraz nie czekali na wyniki jego pracy. Natomiast generalnie nie podoba mi się do 

końca to podejście, że my się zatrzymujemy tylko dlatego, że są kolejne wnioski. Ja nie mam 

problemu żadnego z zakupem alkoholu w mieście, na moim osiedlu nowym stosunkowo nie wiem, jest 

kilka miejsc, gdzie mogę kupić alkohol, a jest tylko na przykład 1 piekarnia, nie wydaje mi się, żebym, 

żeby były potrzebne w Tychach kolejne punkty sprzedaży, sprzedaży alkoholu absolutnie nie widzę 

takiej potrzeby. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, też nie widzę takiej potrzeby, zawsze to mnie bolało. 

Natomiast wracając do tego, co Pan powiedział, Pan Radny, że będzie trzysta nowych wniosków, nie 

bo obowiązuje nas stara uchwała, tą, którą podjęliśmy i tam był limit, Pani Naczelnik 220 tak?  

Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho  

250, 220, 220. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
220, no. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

No tak, ale zawsze możemy podnieść to prawda, zwiększyć. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
No podnosić to na pewno nie będziemy tylko można. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

A dlaczego, ale Pani Przewodnicząca no możemy też wyjść z takiego punktu widzenia. No nie 

blokujmy działalności ludziom wolności gospodarczej (niewyraźne). 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze, czyli, czyli rozumiem, że, a Pan Radny Czarnota, proszę jeszcze wypowiedzieć swoją opinię 

ostatecznie. 

Radny Wojciech Czarnota 

Ja już patrząc jakby na wypowiedzi kolegów Radnych, koleżanki Radne, żeby jednak zaczekać i nie 

ograniczać, nie zakazywać, to może powinniśmy w ogóle odblokować i i i pójść w stronę sprzedaży 

alkoholu przez całą dobę, jak to kiedyś było, wszak zakazy nie są dobre, zwłaszcza w tym obszarze 

tak wrażliwym, jakim jest alkohol, o którym mówię, oczywiście mówię to z przekąsem. 

Ja nie zmieniam zdania. 
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Uważam, że jesteś, jesteśmy po prostu bierni, jeśli chodzi o problem alkoholizmu i rozwiązywania tych 

problemów alkoholowych w Tychach, jesteśmy bierni, zasłaniając się, czy przyjmując retorykę innych, 

że przedsiębiorcy mają potrzeby, oni muszą prowadzić działalność i alkohol jest im do tego niezbędny, 

żeby, żeby przeżyli, ale niestety kosztem zdrowia wielu młodych i wielu rodzin i tak dalej, nie zmieniam 

zdania. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. No o tyle, może jest to taka trudna dla mnie, że tak powiem trudny temat, dlatego, że 

od lat, zawsze z tego słynęłam, że walczyłam o to, żeby zmniejszać ilość punktów, że dostępność do 

alkoholu jest, jest zbyt duża, wszędzie, w całej Polsce, to nie tylko jest u nas. No, jakoś nigdy nie 

udało mi się nic przeprowadzić. Zawsze gdzieś to po drodze szło w stronę taką jak, jak teraz. 

Natomiast tutaj bardziej. 

Radny Wojciech Czarnota 

Tym bardziej, przepraszam. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
(niewyraźne), może pojawiła się właściwie pierwszy raz szansa, że w ogóle będzie jakaś ocena 

sytuacji w Tychach, do tej pory tego nigdy nie było. Zawsze było to jakoś ograniczone ilością zgłoszeń, 

ilością próśb wniosków o zezwolenia i tak dalej. Pierwszy raz będziemy mieli coś całkowicie 

niezależnego. Poza tą, poza przedsiębiorcami i ja bardziej w tym kierunku się ustawiam, że może ktoś 

pomoże tą sprawę raz określić dla miasta w sposób właściwy no, ale, ale taka jest jest moja raczej, w 

tym kierunku idę, bo do tej pory nigdy takiej okazji nie było. To prawda. Znaczy, te uchwały były 

podejmowane zgodnie w zasadzie z ilością zapotrzebowań, zgłaszanych wniosków, to tak oscylowało 

zawsze w tych granicach, także jak gdyby jednak no ilość wniosków określała tą naszą uchwałę. A po 

raz pierwszy mamy w tej chwili taką możliwość, że się dowiemy, jak naprawdę na to patrzą ludzie, 

jakie jest zapotrzebowanie, jakie będą wyniki badań tego (niewyraźne) także no tutaj to, to jest 

czynnik, który mi mówi o zaczekaniu tylko,  nic innego. 

Radny Wojciech Czarnota 

Niestety, perspektywa jest dosyć odległa, 9 miesięcy albo więcej, bo tam jeszcze ewentualne 

techniczne sprawy z uchwałą, a być może z problemem do rozwiązania. Natomiast jeśli Pani 

wspomina o tym, że, że, że ten problem jest od zawsze i zawsze Pani optowała za tym, żeby, żeby, 

żeby go rozwiązywać, to niestety sami pozbawiliśmy się tej szansy zweryfikowania na sesji Rady 

Miasta tego projektu przez nas zaopiniowanego poprzednio pozytywnie. Wszak to, że projekt uchwały 

stanąłby na poprzedniej sesji, nie oznacza, że zostałby przyjęty przez wszystkich Radnych. Być może 

inni Radni mają inne spojrzenie, natomiast my jako Komisja zaopiniowaliśmy pozytywnie i sami z tego 

się wycofaliśmy. To była szansa, moim zdaniem, dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Nie. 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Przewodnicząca ja mam jeszcze jedno pytanie, jeżeli mogę do Pani Naczelnik, a, bo 

zrozumiałam tak, że ekspert, który został powołany, który przygotuje nam te materiały, on dopiero 

zacznie pracować po uzyskaniu dokumentów z GUS-u tak, dobrze zrozumiałam? Halo. 

 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Nie, Szanowni Państwo, ekspert zacznie pracować już, ale pełne dane będzie miał dopiero właśnie po 

tym półroczu, ponieważ wtedy PARPA i GUS publikują dane, czyli te dane, które będą brakowały, jak 

gdyby do pełnego obrazu, będą dostępne dopiero po półroczu. A on zacznie pracować już. 

 

Radna Lidia Gajdas 

To dobrze, to więc rozumiem, że to będzie koniec czerwca. Tak i będą te, te dokumenty. 

 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Wstępne dokumenty bez danych GUS-u i baz danych PARPA-y. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
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No dobrze, ale to już będzie pewna wskazówka, to już będzie, coś, na czym moglibyśmy się opierać, 

nie? Już moglibyśmy ewentualnie do projektu uchwały wrócić. 

Radna Lidia Gajdas 

Tak, tak, a jeszcze tak teraz, bo to co kolega Wojtek mówi, no też jest istotne, bo tak się trochę 

obawiam, żeby żebyśmy w grudniu nie uzyskali informacji, że jednak ekspert nie wiem, jeszcze będzie 

pracował następne dwa miesiące, czy, czy umowa, którą Państwo podpisaliście ściśle określa 

zakończenie prac eksperckich związanych właśnie z tym naszym problemem, że ma się zakończyć w 

grudniu, a nam Państwo przekazujecie już gotowy końcowy nazwę je raport, na pewno miesiącu 

grudniu, żeby nie właśnie, nie doszło do tego, że my będziemy następne 3 miesiące czekać, bo no 

często tak jest, że eksperci to jednak przeciągają i tutaj, tutaj się zgodzę właśnie z kolegą Wojtkiem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Ale z drugiej strony, jeżeli my teraz chcielibyśmy tą uchwałę dyskutować na sesji, przegłosowywać, to 

przecież ten, tą wstępną część pracy wykonanej, czyli czerwcu, możemy potraktować już jako 

wskazówkę taką, która pozwoli nam wrócić do uchwały, do projektu i podjąć taką uchwałę, już zgodnie 

z tym pierwszym czerwcowym, że tak powiem próbnym wynikiem i proszę Państwa, musimy dzisiaj 

zdecydować, czy my chcemy, żeby ten projekt uchwały był procedowany na kolejnej sesji najbliższej, 

czy nie. Czy czekamy do powiedzmy sobie do pierwszego wyniku badania tej analizy, to jest dzisiaj 

celem naszym, mówienie o tym i rozmawianie i właśnie taki ma cel (niewyraźne). Dlatego pytam 

Państwa, czy czekamy? No na pewno nie, nie sądzę, żebyśmy do grudnia, to raczej w grę nie 

wchodzi. 

Radna Lidia Gajdas 

Tak Pani Przewodnicząca tylko ja jakby nie uzyskałam odpowiedzi Pani Naczelnik czy nie zostanie ten 

termin przeciągnięty? Czy to faktycznie w grudniu będzie? No bardzo proszę o odpowiedź, bo to jest 

istotne. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Szanowni Państwo umowa jest, będzie tak skonstruowana, bo my dopiero jesteśmy na etapie 

podpisania tej umowy, że raport gotowy,  w formie gotowej publikacji będzie w terminie do 15 grudnia 

2021 roku. My nie możemy Pani Radna przedłużyć umowy, ponieważ nasz budżecie się kończy 31-go 

grudnia. 

Radna Lidia Gajdas 

Tak, no dlatego pytam, bo nie, no teraz dopiero Pani powiedziała, że jeszcze umowa nie jest 

podpisana, a więc to. 

Radny Wojciech Czarnota 

Technicznie będziemy o tym mówić w styczniu, bo 15 grudnia to będziemy już po sesji świątecznej. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
To bardzo proszę w takim razie o odpowiedź czy procedujemy projekt uchwały, czy czekamy, bo to 

jest dzisiaj właściwie w tym momencie temat no do podjęcia decyzji. 

Radna Lidia Gajdas 

Znaczy, ja już się wypowiedziałam, no że będziemy czekać chyba no bo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pozostałe osoby, które powiedziały, że będą czekać, też utrzymują ten, to? 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 

Znaczy ja mam, ja mam wątpliwość. Rzeczywiście tak jak Wojtek mówi tutaj, to się przeciągnie do 

stycznia, a trochę nie ma sensu na kawałku jakiegoś opracowania się opierać, więc jak już byśmy coś 

podejmowali i coś chcieli wiedzieć, no to chyba musimy do grudnia, czy nawet tego stycznia 

poczekać. Mam wątpliwość, czy to nie jest za długo? Nie wiem. No, ale powiedziałam wcześniej, że, 

że, że, że będę za tym, aby poczekać, więc no, zostaję przy tym zdaniu, jeśli Pani Przewodnicząca 

oczekuje czy tak, czy nie, więc tak, ja jestem za tym, aby poczekać mimo wszystko. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
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Dobrze, czyli wynika z tego naszego tutaj liczenia, że 4 osoby są za tym, aby przyjąć, nie na tej sesji 

najbliższej, tylko żeby poczekać do wyników analizy, 2 osoby są za procedowaniem projektu uchwały 

od teraz. Rozumiem, że przewaga jest tych osób, które są zaczekać. 

Radny Wojciech Czarnota 

Pani, Pani Przewodnicząca to jest opinia Radnych, chociaż ja w ogóle nie rozumiem tego trybu, bo 

myśmy przecież mieli projekt uchwały, myśmy go zaopiniowali pozytywnie i on był w planie sesji i 

dzisiaj ja nie wiem, czy my wracamy do opiniowania tego projektu uchwały, czy on po prostu poszedł 

do zamrażarki, a tak sobie gdzieś go wycofaliśmy. No nie wiem, no ale znam opinię pozostałych. 

Rozumiem, ale co do trybu i sposobu tego co teraz, o czym teraz mówimy nie, nie umiem tego 

zrozumieć też do końca. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze, dziękuję bardzo. W takim razie przechodzimy do kolejnego punktu. To są odpowiedzi na 

wnioski komisji z posiedzenia w dniu 15 marca 2021  roku. Pierwszy, odpowiedź na pierwszy wniosek,  

który nam przysłała Pani Naczelnik Anna Warzecha dotyczy ulicy Rybnej, skrzyżowania na ulicy 

Rybnej i ulicy Wejchertów, dotyczy wykonania tam chodnika oraz oświetlenia, zmiany oświetlenia oraz  

usunięcia słupa, który stoi na chodniku, zresztą jak to jest chodnik, trudno to chodnikiem nazwać. 

Odpowiedź Państwo mecie, wynika z niej, jak widać jasno, że MZUiM nie widzi możliwości wykonania 

chodnika tam. Operator, czyli Orange nie zlikwiduje tam tego słupa. No i tak naprawdę, naprawdę nie 

ma szans, żeby się coś zmieniło. To jest odpowiedź na pierwszy wniosek łącznie ze zdjęciami. 

Odpowiedź na drugi wniosek, dotyczy szkolenia Straży Miejskiej w kwestii wyłapywania bezdomnych 

zwierząt. Pan Komendant nam tutaj odpowiada, że jesteśmy na etapie uzgodnienia terminu 

przeprowadzenia przedmiotowego szkolenia przez wyspecjalizowaną w tym zakresie firmę. 

Odpowiedź na trzeci wniosek dotyczy uporządkowania po okresie zimowym terenu przy Potoku 

Tyskim w granicach miasta oraz odcinku, odcinku, na odcinku Urbanowice i odpowiedź też Państwo 

macie, że to należy do Wód Polskich, do spółki Wody Polskiej, która jako drugi priorytet to uznały i 

będą starały się znaleźć pieniądze. 

Radna Lidia Gajdas 

(niewyraźne) za dziesięć minut. Pani Przewodnicząca, jeżeli mogę ja się tak pokrótce, tylko chciałam 

odnieść do tego, do tej odpowiedzi właśnie odnośnie Potoku Tyskiego. Szanowni Państwo Radni, ja 

Państwu powiem jedną rzecz, to jest żenujące w ogóle to co się dzieje z Potokiem Tyskim, 

przynajmniej na odcinku Urbanowice, oddaliśmy my jako gmina w zarządzanie Wodom Polskim, z tą 

siedzibą w Bieruniu. Od tegoż też roku są ciągle problemy. W chwili, kiedy to gmina miała w 

zarządzaniu ten odcinek Potoku Tyskiego było zawsze wykoszone, było czysto, mieszkańcy, którzy 

mieszkają tam blisko, nie obawiali się powodzi, natomiast od tej chwili to jest jedna wielka tragedia, 

tragedia, jak ja czytam, że  będzie to w priorytecie drugim, co to znaczy priorytet drugi? To jak 

(niewyraźne) pierwszy priorytet 2, 5, 10, 15, co to są za jakieś odpowiedzi, że ciągle, w zeszłym roku, 

żebyście Państwo wiedzieli, żeby zrobili porządek, to ja dzwoniłam nawet do Warszawy. I Pan mi 

odpowiada w Warszawie  po jakimś tam chyba drugim telefonie, że oni tak naprawdę nie mają 

pieniędzy, co to mnie obchodzi, że nie mają pieniędzy. Przepraszam Państwa bardzo, ale to po co 

została powołana spółka, która wzięła w zarządzenie tą, ten nasz Potok Tyski, a teraz nie potrafi go 

utrzymać w czystości. To jest żenujące, że za każdym razem, rok w rok trzeba pisać i trzeba się prosić 

i chcę Państwu powiedzieć, że no ja będę obserwować ten Potok Tyski, dlatego, że o to proszą 

mieszkańcy, którzy tam mieszkają, bo oni jednego roku byli, zostali zalani i oni wiedzą, co to jest i jak 

obserwują Potok Tyski, jak on jest zarośnięty, jak to koryto jest wąskie już, jak jest zamulone, po 

środku tego potoku rosną drzewa i nic się z tym nie robi, to oni cierpną. I żebyście Państwo nie byli też 

zdziwieni, no jak na którąś sesję Rady Miasta, kiedy już będziemy naprawdę powiem kolokwialnie 

wolni, Ci ludzie przyjdą, bo oni już nerwowo wytrzymać nie mogą. Tak jak powiedziałam i chcę to 

podkreślić, z chwilą kiedy żeśmy oddali w zarządzenia odcinek Potoku Tyskiego do Wód Polskich w 

Bieruniu taką mamy sytuację, nie robią nic. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo, to dotyczy nie tylko tego odcinka, dotyczy również odcinka Cielmickiego tutaj, gdzie 

jest również wszystko, także tych odcinków jest bardzo dużo. Niestety nie można się z tym Państwem 

dogadać. 
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Radna Lidia Gajdas 

Tak, ja się no przepraszam bardzo. (pogłos, materiał niezrozumiały) mówią i dlatego to tak, ale tu ma 

Pani rację, no cały odcinek to jest masakra jakaś, to to nie wiem.  

(niezrozumiałe). 

Radna Anna Krzystyniak  

Przepraszam, w tym temacie może taką uwagę, że to jest chyba taka prawidłowość, bo tak jak z tym 

już słupem z Orange i z Wodami Polskimi, czyli generalnie my jako miasto czasami stajemy się 

zakładnikami tych, tych firm, którym właśnie oddajemy jakieś grunty, czy czy oni je użytkują, natomiast 

oni potem faktycznie, jakby nic z tym nie robią, tak żeby wpływać na, poprawiać bezpieczeństwo, 

wpływać na polepszenie tej infrastruktury. 

Okazuje się, że chyba w każdym obszarze byśmy mieli taką, taką, taką sytuację, gdzie, gdzie my, jako 

mieszkańcy, no borykamy się z takim po prostu, no zderzamy się z jakąś ścianą, bo generalnie, no 

jest sytuacja bez wyjścia, oni to traktują jako właśnie sprawy którejś kategorii do załatwienia, no i cały 

czas jest podnoszone brak pieniędzy, a z tego co wiemy, no to nie są biedni ani operatorzy, ani firmy, 

więc może to jest chyba też taki, może nawet ogólnopolski, ogólnomiejski problem, że dotyczy to 

coraz większej ilości, jakiś właśnie przedsiębiorstw czy operatorów, którzy, którzy działają na, na 

obszarze naszego miasta. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję. To znaczy kolejny, odpowiedź na kolejny wniosek i kolejny nasz wniosek, dotyczy kolejnego 

takiego przedsiębiorstwa. To jest PKP, prawda? 

Radna Lidia Gajdas 

Tak, dokładnie 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
I wykopu  też nic oni, prawda? Oni wszystko próbują zrobić, tylko nic nie robią tam, dobrze byłoby, 

gdyby miasto to wszystko im wysprzątało. Mamy też odpowiedź właśnie tutaj Pani Dyrektor Agnieszki 

Lyszczok na ten temat, że tereny będące w naszym utrzymaniu są w trakcie prac porządkowych po 

okresie zimowym, a w kwestii uprzątnięcia terenu wykopu kolejowego informujemy, że zgodziliśmy się 

do właściciela spółki PKP S.A. o podjęcie działań uprzątnięcia. No to już prawie, że widzę, jak to jest 

uprzątnięte. Na pewno nic się nie będzie działo, natomiast nie zgodzę się zupełnie, że tereny za 

ekranami akustycznymi wzdłuż ulicy Beskidzkiej są własnością prywatną. Nie prawda. Nie, nie 

wszystkie są tereny takie, które ostatnio właśnie z przedstawicielami naszych jednostek budżetowych 

oglądaliśmy w innej sprawie i to, co tam zastaliśmy, to powiedziałam, bo takie mniej więcej jak 

wczorajsze zdjęcia z (niewyraźne) gdzie śmieci leżą na ulicach. Normalnie tam jest po prostu taki 

śmietnik, a to jest (niewyraźne) także to nie jest prawdą, że za ekranami są tylko tereny prywatne, one 

są  niesprzątane w ogóle i w ogóle są zaniedbane. Także to jest kolejny wniosek i kolejna odpowiedź 

to jest z odpowiedzi na wnioski Pan Dyrektor Kruczek, ten sam wniosek odpowiada. No właśnie, że są 

one bieżąco przeprowadzane objazdy po drogach miejskich mające na celu sprawdzenie stanu 

technicznego rowów przydrożnych. Pozostałe prace porządkowe ujęte we wniosku nie leżą w 

kompetencji tutejszego zarządu. Także. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Czy ja mógłbym? 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bardzo proszę. 

 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Chciałem skomentować to, bo widzicie Państwo, sformułowaliśmy miesiąc temu wniosek o tak 

naprawdę posprzątanie śmieci, bo, bo to się do tego sprowadzało, no i dostaliśmy odpowiedź  z 

trzech, czy czterech miejskich instytucji, że w zasadzie nic nie możemy z tym zrobić, a chodzi o 

posprzątanie śmieci. My tutaj nie wnioskowaliśmy o metro, o nową drogę, nie wiem cokolwiek co jest 

trudne i skomplikowane, tylko o zwykłe posprzątanie terenów miejskich. I teraz tak, ja temat tego 

wykopu będę kontynuował, ponieważ się na nim skupiłem już kilka lat temu, ponieważ do pracy 
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dojeżdżam pociągiem i obserwuję to codziennie za oknem, do Katowice oczywiście. Pamiętam, jak w 

latach ubiegłych też prosiliśmy PKP, żeby to posprzątało  i oczywiście tego teren nigdy PKP nie 

posprzątało, w końcu swego czasu ten teren był sprzątany przez miasto. W zeszłym roku tego tematu 

w ogóle nie podniosłem, bo się zaczęła akurat na wiosnę epidemia i były poważniejsze sprawy na 

głowie. No w tej chwili mamy ten sam problem i jest tak, mamy drugą połowę kwietnia. Jeżeli 

chcieliśmy się zwracać do PKP, żeby, żeby tą robotę za nas wykona, znaczy nie za nas, żeby po 

prostu wykonana (niewyraźne) No to powinniśmy to zrobić, nie wiem w lutym, a nie znowu po wniosku 

kolejnym komisji z marca, to jest za późno. Zaraz te krzaczyska tam zarosną i znowu tego tutaj już nie 

będzie większości tych śmieci widać dopiero się to wszystko pojawi znowu jesienią i będziemy to 

oglądać przez kolejne pół roku do kolejnej wiosny. Także ja mam taką propozycję, żebyśmy już nie 

patrzyli na te inne instytucje, tylko po prostu sami się wzięli, zlecili jakąś firmę, która to posprząta. A 

jeżeli TZUK twierdzi, czy, czy inne jednostki miejskie, że ich to przerasta i że tego nie dadzą rady 

zrobić, no to ja poproszę Pana Prezydenta o worki z MASTER-a i ja zorganizuję sam ekipę, która tam 

wejdzie i do posprząta, bo tak po prostu nie możemy sobie na to pozwolić, że będzie taka ogólna 

niemoc, że po prostu się nic nie da zrobić. Ja pamiętam jak kilka właściwie już nawet kilkanaście lat 

temu byłem w Dablinie i tam jest taka kolej miejska, która przez miasto przebiega, taki w zasadzie 

tramwaj, coś takiego, ale to jest bardzo podobne do naszych pociągów, którymi do Katowic możemy 

dojeżdżać. I to też prowadzi przez taki wykop, który jest pięknie obsadzony różnymi roślinami. Jak 

sobie pomyślałem wtedy, dlaczego w Polsce jedziemy wśród śmieci, a tereny w ogóle te, te 

zlokalizowane wokół kolei to są na ogół najgorsze tereny w miastach, zaniedbane, zobaczcie 

Państwo, jak się wjeżdża od strony Tychów do Katowic, to to wjeżdżamy jak do stolicy jakiś slumsów, 

a nie do stolicy Śląska, potężnej aglomeracji. Jak to wygląda w ogóle? No i co i tutaj mamy to tak 

zostawić?  

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
A może sformułujmy to w formie wniosku Panie Radny? 

Radna Lidia Gajdas 

Pani Przewodnicząca jeżeli mogę, Grzegorz ja, bo to co powiedziałeś ja tu chcę jedną rzecz 

przypomnieć, 2-3 lata temu, bo to nie jest takie proste, że my weźmiemy worki z Mastera i my tam 

wejdziemy posprzątać, nie nie, to tak się tylko wydaje, ja, jeszcze tam Karolina, swego czasu 

poszłyśmy tam posprzątać. Słuchajcie, 10 metrów, 15 było chyba z 50 worków butelek, 50 worków, 

ale mało tego, wyszedł strażnik nasz i powiedział, że jak my zejdziemy niżej to kolej nam wlepi 

mandaty, bo nie wolno z tej skarpy tak nisko tam schodzić z obawy no o bezpieczeństwo i w ogóle i w 

szczególe. Wszystko byłoby fajnie, gdyby, bo tutaj propozycja ja też jestem za, zlecić firmie 

zewnętrznej, a obciążyć PKP, bo ja sobie nie wyobrażam, że my będziemy, jakby zlecimy to firmie 

zewnętrznej i miasto to ma zapłacić. A dlaczego? Dlaczego to tak ma być? Jeżeli chcemy od początku 

do końca być konsekwentni i sprawiedliwi, to tak zróbmy. No, no bo innej chyba możliwości nie ma, 

czy  to co powiedziałeś przed momentem no wjeżdża się, są śmieci, tak. Bo tacy jesteśmy, słuchajcie, 

gdybyście widzieli, co się dzieje, jak się idzie troszeczkę bocznymi ulicami, jadą samochody i 

wyrzucają z McDonalda całe kartoniki, te torebki papierowe z tymi kubkami. No przecież jak się jedzie 

ulicą Długą, to jest jeden wielki syf, przepraszam bardzo i ja, jadą i to wyrzucają i sobie nic nie myślą. 

No ale tak, zadzwoni się na policję, policja twierdzi się na policję. Policja twierdzi, że. No, no jak 

złapać? Wyrzucił do widzenia, Straż Miejska to samo, no to my mamy, więc ja myślę, że ten problem 

to to jest łańcuszkowy problem to co Grzegorz powiedział na to zwrócił uwagę na to, jak bardzo to jest  

istotne, trzy odpowiedzi, ale tak naprawdę nikt jakby wszyscy mówią, to nie my no to kto? To uważam, 

że to właśnie instytucje powinny między sobą  korespondencje wymienić, a nam dać odpowiedź jakąś 

konkretną, że my wiemy, że w takim czy takim wymiarze będzie to i to zrobione, a tu tak naprawdę jak 

się przeczyta, no to jest teren prywatny. Tu jeździmy, objeżdżamy. No a my jako radni jak się 

przejdziemy po mieście, widzimy co innego, więc to tak no nie do końca uważam te  nasze instytucje 

też tak naprawdę chcą się pochylić nad problemem. Takie mam wrażenie, bo ten problem wykopu to 

przecież to nie jest  roczny  to wszyscy o tym wiemy. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Cały czas to jest tak. Może sformułujmy wniosek o wydaje mi się, że tak propozycja Pani radnej 

Gajdas jest bardzo rzeczowa, to znaczy zewnętrzna firma im to wysprząta, ale obciążyć po prostu 

kolej. No nie wiem, nie wiem, jak uważacie. 
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Radny Grzegorz Gwóźdź 

Znaczy innego chyba lepszego pomysłu na ten moment nie jest, bo to co Lidka powiedziała faktycznie 

to nie jest łatwy teren do posprzątania tam tych śmieci jest po pierwsze ogrom, po drugie faktycznie 

tam  jest pewne te stromizny są stromizny tego nasypu, wykopu  i to  jest to to może być faktycznie 

niebezpieczne, ja bym nie chciał na swoją odpowiedzialność brać powiedzmy jakiegoś takiego 

amatorskiego sprzątania tego terenu. Natomiast no ja nie wiem, co z tego będzie, jak zlecimy to firmie 

zewnętrznej, a rachunek wyślemy do PKP nieruchomości czy  jakichś innych tych spółek tam jest tyle, 

że ktoś kto nie siedzi w środku chyba nie jest w stanie się połapać jak to wewnętrznie wygląda ta 

spółka. Natomiast wniosek trzeba sformułować i to jest taki wniosek,  że jednak należy doprowadzić 

do skutecznego posprzątania tego terenu nawet kosztem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Najęcia firm zewnętrznych. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Tak, tak ale i podjęcia próby wyegzekwowania tych środków wydatkowanych na ten cel od spółki PKP. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Czy możemy tą treść wniosku przegłosować? Bardzo proszę. Kto z Państwa jest za? 

Radna Lidia Gajdas 

A Pani Przewodnicząca, przepraszam, bo tak mi przyszło na myśl, czy my nie możemy w to jeszcze 

wszystko zaangażować na przykład sanepidu? Czy tam nie jest nie wiem jakieś tworzenie, jakiejś no 

epidemii nie, ale jakiegoś. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, zagrożenia sanitarnego po prostu. 

Radna Lidia Gajdas 

No właśnie. Tak. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Możemy może, ale może jako radni możemy tak wnioskować upominać się w sposób już w tej chwili 

bardzo konkretny. Ja zapytałabym, kto jest za tak sformułowanym wnioskiem przez Pana radnego 

Gwoździa? Pani Ania Krzystyniak? 

Radna Anna Krzystyniak 

Tak, jestem za. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pani Radna Gajdas? 

Radna Lidia Gajdas 

Jestem za. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pani Radna Wysocka? 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 

Tak, jestem za. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pan Radny Grzegorz Gwóźdź? 

 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Za. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pan Wojtek Czarnota? 
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Radny Wojciech Czarnota 

Jestem za. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Jestem za. I ja również jestem za. Wobec powyższego ten wniosek o takiej treści będzie (niewyraźne) 

z dzisiejszej Komisji. Czy jeszcze coś chcemy poruszyć jakiś temat? 

 

Radna Lidia Gajdas 

A jesteśmy już w wolnych wnioskach, Pani Przewodnicząca?  

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, od teraz w wolnych wnioskach. 

 

Radna Lidia Gajdas 

Dziękuję bardzo. W takim razie ja widziałam na początku naszej Komisji na rozpoczęciu, że jest z 

nami Pan Naczelnik Tomek Pantak, więc zwracam się, no tutaj jako do policji. Szanowni Państwo, 

mamy bardzo wielki problem na odcinku ulicy Mikołowska - Oświęcimska, mieszkańcy i z jednej i z 

drugiej strony mają taki otóż problem. Wiadomo, jest to droga krajowa, więc bardzo dużo 

przejeżdżających tirów. Te tiry jadą sobie dość szybko, bardzo szybko. Wiadomo, że z głównej ulicy 

są tak zwane wjazdy do posesji. Mieszkańcy, którzy zjeżdżają do tej posesji są straszeni i tak się za 

nimi trąbi tymi tirami, bo otóż jedzie ten tir sobie, no ja nie będę z głowy mówić ile, ale jeżdżą bardzo 

szybko i nagle samochód osobowy hamuje, włącza kierunkowskaz i  skręca nie wiem, w prawą czy 

tam w lewą stronę, no i i niestety to to duże auto musi hamować, są nerwy i tak dalej. I moje pytanie 

jest takie, bo widzę, że często koło ogródków działkowych stoi tam radiowóz nieoznakowany, chyba 

TDI czy, czy tam robią sobie te zdjęcia. Okej, wszystko dobrze, ja zresztą uważam, że po to policja 

jest, ma swoje obowiązki, mają stać i to są ich zadania, tylko powiem tak, jak jeżdżę 30 lat 

samochodem ja jeszcze nie widziałam, żeby na ulicy Oświęcimskiej czy Mikołowskiej został 

zatrzymany do kontroli tir. I pytanie jest moje wprost, to znaczy ja wiem jakiej mogę się spodziewać 

odpowiedzi, że otóż to nie mamy miejsca do zatrzymania. 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

Zgadza się. 

Radna Lidia Gajdas 

Ale to nie jest wyjście, to nie jest wyjście, bo przed momentem mieliśmy problem ze śmieciami,  

o którym też żeśmy mówili, że nie może tak być, że będziemy tylko odpowiadać właściwie słuchać, 

żeby tylko odpowiedzieć i gdybym naprawdę, gdybyśmy przeszli przez ulicę, jak ona jest długa  

i Oświęcimska i Mikołowska znaleźlibyśmy przynajmniej 2 miejsca, gdzie tego tira można zholować. 

Nie może tak być, że,  teraz przecież wzdłuż ulicy Oświęcimskiej jest nowa ścieżka rowerowa. Ci 

ludzie, którzy jadą na rowerach, po prostu uciekają do rowów, bo tu skręca samochód, a za nim trąbi 

TIR, jakby po prostu dostał białej gorączki. No to co to my będziemy tłumaczyć, tak osobówki 

będziemy zatrzymywać, ale co z tirami, no nie jest problem rozwiązany i ja chciałam podkreślić, żeby 

czasem Pan Naczelnik nie brał do siebie jako do osoby prywatnej. Ja chcę podkreślić problem i 

bardzo bym chciała, żebyśmy usiedli i zastanowili się co tu zrobić, żeby ten problem rozwiązać o to mi 

chodzi bo ja to też już obserwuję co się dzieje. No naprawdę tak dalej być nie może. Myślę, że, że 

jeżeli tylko będziemy chcieli, to coś wymyślimy, więc to takie moje bardzo ważna, bardzo ważna 

prośba do Pana Naczelnika, żebyśmy naprawdę na ten temat podyskutowali. 

(niewyraźne) 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Przecież to (niewyraźne). 

Radna Lidia Gajdas 

Proszę? 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
To jest przecież teren zabudowany, więc też no nie może tak być. 
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Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

Oczywiście, no dziękuję bardzo za, za informację za sygnał, bo wiadomo, że, że Pani radna jest tak 

naprawdę głosem mieszkańców  w tym temacie i no jak  najbardziej no wyrażamy tutaj chęć. 

Oczywiście jakby rolą przewodnią tutaj będzie Naczelnik Ruchu Drogowego. Ja oczywiście mogę go 

wesprzeć tutaj przez właśnie dzielnicowego, no który też powinien się tam zająć, oczywiście w miarę, 

w ramach swoich kompetencji i tak dalej. Natomiast no nie ukrywam, że też rolą przewodnią tutaj 

będzie Naczelnik Ruchu Drogowego, ale tu myślę, że nikt nie ucieka ani od chęci spotkania, ani od 

chęci rozwiązania tego tematu. Także deklaruję tu stuprocentową gotowość. Natomiast w zakresie 

tych śmieci, no Szanowna Pani Radna, no to no tak wygląda, że wiadomo wyrzucają tam w 

momentach, kiedy albo nie widzą tej policji, no nie ukrywam, że nikt na widok radiowozu nie wyrzuci 

tej torebki z Mc-a, ostentacyjnie, no musiałby być po prostu szalony. Natomiast no proszę mi wierzyć, 

to nie jest tak, że no wiemy też z doświadczenia życiowego, że nie jest tak, że za każdym obywatelem 

idzie policjant i tak nigdy nie będzie i nigdzie tak nie ma na świecie. Natomiast czy zapisanie numerów 

rejestracyjnych, czy zrobienie zdjęcia no to doskonale jakby obrazuje nam ten fakt, a jednocześnie 

pokazuje sprawcę, tak. No my przecież wystarczy przyjść złożyć zawiadomienie o tym wykroczeniu. 

No i ta osoba przesłuchana jest  jednocześnie świadkiem i tutaj ta sprawa  znajdzie finał w sądzie. 

Tutaj nie ma żadnych wątpliwości, natomiast tutaj, jakby zasłanianie się mnie, bo zawsze można 

powiedzieć, a boję się, a coś tam i tak dalej. No zawsze jest 100 000 wytłumaczeń, a czemu tej policji 

akurat nie ma na tej Długiej i tak dalej wiadomo, że to jest ten rejon taki bardziej bezpieczny, no też 

nie ma co tutaj dużo ukrywać, no tej policji nigdy tam nie będzie tak, że będą 3 radiowozy jeździć na 

Jaroszowicach  i Urbanowicach, no więc dlatego to ci policjanci no powinni korzystać właśnie z tych 

mieszkańców, którzy widzą, obserwują i reagują, no też są gospodarzami tego terenu. Dziękuję. 

Radna Lidia Gajdas 

Ja się zgodzę Panie Naczelniku i bardzo dziękuję ogólnie za współpracę. Oczywiście, ale też muszę 

powiedzieć, że naprawdę rejon ulicy Długiej tam Jaroszowickiej, no Panie Naczelniku by się Pan 3 

razy do dnia jedzie radiowóz, no jeżdżą, jeżdżą tak, że pracują, to nie o to chodzi tylko, wie Pan ta 

czasem bezsilność taka dużo ludzi na ulicy Długiej zwraca uwagę właśnie jak tam szybko jeżdżą te 

samochody. Ja ostatnio szłam, no z pewną też znaną trochę osobą to się zdziwiła, że można w ogóle  

tak się rozpędzić do takiej prędkości na ulicy Długiej jeżdżą nie wiem, no to są kierowcy, no to 

jesteśmy my, to jest kultura, ja to wszystko rozumiem tylko naprawdę ja bym bardzo prosiła jeszcze 

raz o  pochylenie się nad problemem tych tirów, bo myślę, że to jest największym zagrożeniem. 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

No i oczywiście to jak najbardziej to nie ma problemu. Tą informację też przekażę, też można tą jakby 

informacje też zgłaszać przez Krajową Mapę Bezpieczeństwa i Zagrożeń, prawda, tam jest to 

aplikacja, która pozwala i ona nawet pozwala wrzucać zdjęcia, także jeżeli na przykład ja zobaczę, 

strzelam żółtego małego Fiata, z którego wyrzucona została torebka, wiadomo, ja nie uchwycę 

momentu, kiedy ta torebka została wyrzucona, ale  fotografia tego samochodu, zgłoszenie i tak dalej. 

No to postępowanie w sprawie o wykroczenie jest, to się będzie toczyło, no ale niewątpliwie no tutaj ta 

rola tych mieszkańców też  jest w tym zakresie wiodącą i tutaj też nie ma, nie ma co z tym ukrywać. 

No co mam Pani powiedzieć. No jak ja jadę ulicą samochodem też różni ludzie mają kamerki no i my 

naprawdę mnóstwo takich rzeczy dostajemy. Przykładowo jedzie osoba X nagrała jakieś  

wykroczenie, takie bardzo rażące oczywiście wyprzedzanie na podwójnej ciągłej i tak dalej, oni nam 

przysyłają. No owszem te osoby przesłuchujemy, jest anonimizacja danych no i tyle. No i ta sprawa 

kończy się tak jak mówię, ma swój finał albo w postępowaniu mandatowym, albo w postępowaniu 

przed Sądem Rejonowym także no tutaj też no się nie bać, no ja wiem, że to jest śmieci dla niektórych 

aż śmieci, dla niektórych tylko śmieci, no najczęściej nie ukrywam, że to się spotykamy z 

wykroczeniami drogowymi czy zarejestrowanymi w formie tam filmiku czy zdjęć. Natomiast no tutaj też 

ja nie widzę żadnego problemu, no po to są te narzędzia, żeby z nich korzystać, prawda? Nikt  nie 

każe, że tak powiem, nawet jeżeli ktoś kogoś obtrąbi, ja też nie widzę tego żadnego problemu w tym 

zakresie. Tak zrobiłem zdjęcia temu, (niewyraźne) jechał taki i taki przychodzi osoba X zeznaje, no 

zostałem obtrąbiona, czyli jest już tak dalej, no tamta osoba też popełnia wykroczenie, czy też 

używanie sygnałów w obszarze zabudowanym, czy też jeszcze jakieś inne. No i kara jest tutaj 

nieuchronna. No proszę też wierzyć, że my większość wniosków wysyłamy do sądu w trybie 

nakazowym, czyli bez przeprowadzenia rozprawy i te wszystkie wnioski są akceptowalne dopiero w 

momencie, kiedy jakby no osoba tam X czy Y nie zgadza się z zasadnością i wysokością kary  składa  
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zażalenie do sądu i tak dalej. To jest sprawa w tym zwykłym, ale to są już naprawdę. To jest procent 

naprawdę niewielki procent tego wszystkiego. 

Radna Lidia Gajdas 

A Panie Naczelniku tak w gwoli tylko takiej informacji, proszę mi powiedzieć, czy ten samochód 

właśnie nieoznakowany, czy on też robi zdjęcia tirom? 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

Robi wszystkim, aczkolwiek z tego, co wiem, to tak jak Pani powiedziała to jest samochód ITD. My na 

to nie mamy wpływu bardziej możemy sugerować w tym zakresie jakieś tam działania obecnie 

swojego nie posiadamy bo się zepsuł. Jeśli chodzi o profesjonalny wideo radar, który jest na 

wyposażeniu Komendy Miejskiej Policji w Tychach. Owszem, dziewczyny tam jeżdżą, widzę 

nieoznakowanymi samochodami, ale one nie posiadają zestawu nagrywającego kamery przód - tył. 

Radna Lidia Gajdas 

Tak, tak. 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

Ja też jednocześnie przepraszam, że nie mam swojego obrazu, ale jak ja włączę obraz, to ja was nie 

słyszę także dlatego. 

Radna Lidia Gajdas 

No tak to jest, no to dobrze Panie Naczelniku, w takim razie bardzo jeszcze raz dziękuję i będziemy w 

kontakcie myślę. 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

Tak, tak oczywiście przecież numer do mnie Panie ma a ja za chwilę już przekazuję sprawę też do 

Wydziału Ruchu Drogowego i zaraz tam podejdę i nie będzie żadnego problemu. 

Radna Lidia Gajdas 

Dobrze, dziękuję serdecznie. 

Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Miejskiej Policji Tomasz Pantak 

Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Czy Państwo macie jeszcze jakieś wolne wnioski? Nie widzę, dziękuję bardzo. 

Zamykam posiedzenie Komisji. 
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